
Język niemiecki – 25.05.2020 – klasa 8b 

• Dzisiaj o godzinie 13:00 jest kartkówka ze słownictwa. Czas pisania kartkówki od 

godziny 13:00 do 13:30. Kartkówka w Teams. 

• 28 maja w czwartek lekcja w Teams o godzinie 11:00. Proszę przygotować notatkę z 

dzisiejszej lekcji i podręcznik. 

• Przepiszcie notatkę do zeszytu. 

 

Montag, den 25. Mai 2020 

Thema: Wszystkiego najlepszego z okazji urodzin! 

 

Cel lekcji: 

-uczeń zna zasadę tworzenia liczebników porządkowych 

- uczeń potrafi zastosować liczebniki porządkowe w odpowiedniej formie w zdaniach. 

- uczeń potrafi podać słownie datę roczną 

Zanim rozpoczniemy temat o urodzinach musicie zapoznać się na początek z datami rocznymi i 

liczebnikami porządkowymi. 

1. Data roczna. 

Datę roczną można podać bezpośrednio bez żadnego przyimka :1770 (co jest obce językowi 

polskiemu, ponieważ mówimy „w 1770 lub w 1770 roku’’) lub poprzedzić ją wyrażeniem: im Jahr – 

w roku: im Jahr 1770. 

das Jahr – rok 

Datę roczną czytamy w następujący sposób: 

1770 – 17 +hundert+70 – siebzehnhundertsiebzig 

1984 – 19+hundert+4+und+80 – neunzehnhundertvierundachtzig 

1615 – 16+hundert+15 – sechzehnhundertfünfzehn 

Lata 2000, 2007 ….. nie dzielimy na pół. 

2000 – zweitausend 

2007 – zweitausend+sieben = zweitausendsieben 

2020 – zweitausendzwanzig 

Wann bist du geboren? Kiedy się urodziłeś/aś? 

Ich bin 2005 geboren. Urodziłam się w 2005 roku. 

Ich bin im Jahr 2005 geboren. – Urodziłam się w roku 2005. 

 

2. Liczebniki porządkowe. 

• Liczebniki porządkowe odpowiadają na pytanie : der, die, das wie vielte? – który z 

kolei? 



• Używamy ich do zapisywania dat np.: der 1. April – der erste April – pierwszy 

kwietnia, der 20. Mai – der zwanzigste Mai – dwudziesty maja 

• Liczebniki porządkowe tworzy się przez dodanie do liczebnika głównego  

a) końcówki – te dla liczebników od 1do 19  

b) końcówki – ste dla liczebników powyżej 20 

Liczebniki od 1 do 19. 

4. – czwarty   4 + te = vier+te = vierte 

9. dziewiąty  9 + te = neun+te = neunte 

Wyjątki 

1. erste - pierwszy 

2. zweite - drugi 

3. dritte – trzeci 

7. siebte – siódmy (nie ma końcówki - ,,en’’) 

8. achte – ósmy – (dodajemy tylko ,,-t’’) 

Liczebniki powyżej 20 – ste 

20.  zwanzigste 

30. dreißigste 

40. vierzigste 

50. fünfzigste 

60. sechzigste 

70. siebzigste 

80. achtzigste 

90. neunzigste 

100. hundertste 

 

Liczebniki złożone – porządkowe 

21.  ein + und + zwanzigste  

35. fünf + und + dreißigste 

Przy liczebnikach złożonych dziesiątka jest zawsze liczebnikiem porządkowym, a jedność 

piszemy bez zmian. 

 

3. W ćwiczeniach wykonaj ćwiczenie 10, 11, 12 i 13 na stronie 34/35. Ćwiczenia do czwartku 

proszę przesłać wyjątkowo na Teams. 

 

Pozdrawiam. 

Magda Wawrzyniak 


